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وقتی تقسیم 
وظیفه می شود، 

هر کسی کار خود 
را به بهترین شکل 

ممکن انجام 
می دهد و این 

اصلاً عجیب نیست. 
بخصوص در تیم 

ملی که زمان زیادی 
وجود ندارد تا 

بازیکنان و کادر با 
یکدیگر هماهنگ 

شوند. قطعاً در تیم 
ملی، یک سرمربی 

به همکاران 
بیشتری نیاز دارد

مبلغ پیشنهادی 
عربستانی ها از 

سه سال حضورم 
در فاینورد بیشتر 
می شد اما نرفتم 
و آن را رد کردم. 

چون در تمام این  
سال ها هیچ وقت 
مسائل مالی برایم 

اهمیت نداشت. 
یعنی تصمیمی تنها 

به دلیل دریافتی 
بیشتر، نگرفتم. 

خیلی راجع به این 
مسأله فکر کردم 

اما در آخر تصمیمم 
این بود که بمانم 

و در لیگ قهرمانان 
اروپا بازی کنم

در انگلیس گل 
زدم، در هلند 
همینطور. در 

لیگ کنفرانس و 
همچنین لیگ اروپا 

هم تجربه گلزنی 
داشتم. فقط 

مانده بود در لیگ 
قهرمانان اروپا هم 

یک تیک کنار نام 
من بخورد. قشنگ 

نبود که سال ها 
بعد، وقتی درباره 
رزومه ام صحبت 

می کنم، جای گلزنی 
در لیگ قهرمانان 
خالی باشد. اتفاقاً 
در اولین بازی هم 

گل زدم. حالا در 
تمام تورنمنت ها 
گل زده ام به جز 

جام جهانی

کــم مصاحبــه می کنــد، زیــاد در رســانه ها نیســت امــا هــر وقــت حــرف می زنــد منطــق را در نظــر می گیــرد و خیلی به حاشــیه نمی رود. با علیرضا از تابســتان داغ نقل و انتقــالات گفتیم، از تیم ملی و شــرایطی که در جام ملت های آســیا پیش رو دارد و نهایتــاً به اتفاقاتی 
که در فوتبال عربســتان رخ داده، رســیدیم. برای نخســتین بار، جهانبخش از مشــتری های تابســتانی خود پرده برداشــت و درباره پیشــنهادها صحبت کرد. خودش می گوید یک تیم متمول در لیگ عربســتان خواهان پر و پا قرصش بود. حتی پیشــنهاد دســتمزد 
یــک فصــل تیــم عربســتانی بــه انــدازه ســه فصــل فاینــورد بــود امــا علیرضــا تنهــا بــه یک دلیــل در هلند ماند: »بــازی در لیگ قهرمانــان اروپا« حــالا او نه تنهــا در چمپیونزلیگ بازی کرده بلکــه گل هم زده. به قــول خودش تمام تیک هــا کنار نامش خــورده و فقط مانده 

گلزنــی در جــام جهانــی. مصاحبــه جهانبخش بعد از مدت ها ســکوت، پیش روی تان اســت.

علیرضا، چرا اینقدر کم مصاحبه 
می کنی و خیلی در مطبوعات 

نیستی؟ دلیل خاصی دارد؟
م  جــا ز  ا بعــد  ییــد.  درســت می گو
جهانــی خیلــی کــم صحبــت کــردم. 
یــک بــار بــا شــما و یک بــار هم بــا عادل 
فردوســی پور. دلیلــش ایــن اســت کــه 
دوســت دارم تمرکــز کنــم و بــی ســر و 
صــدا و در آرامــش کار خــودم را جلــو 
ببرم. بعد از جام جهانی 2022 به خودم 
قــول دادم از ایــن فضــا خــارج شــوم. 
می خواهــم به جــای حــرف زدن، تمرکز 
کنــم. چــون حــس خوبــی دارم کــه در 
جــام ملت هــای آســیا موفق می شــویم 
و انتظــار ایــن اســت کــه ذهن مــان را 

معطــوف بــه فوتبــال کنیــم.
دفعه قبل هم که صحبت کردیم، 

گفتی که به این تیم ملی خیلی 
امیدواری. این امید تو از کجا 

نشأت می گیرد؟
بــه تیــم، بازیکنان و کادرفنــی اطمینان 
دارم. مــا بازیکنــان رفتــه رفتــه بــه کادر 
نزدیک تــر می شــویم و از نظــر فنــی 
یکدیگــر را درک می کنیــم. در تمــام 
ســال های اخیر همیشــه مربی خارجی 
روی نیمکت تیم ملی نشســته اما حالا 
با کادری ایرانی کارمان را جلو می بریم. 
بنابرایــن چنــد اردو بایــد می گذشــت تا 
بــا یکدیگــر هماهنــگ بشــویم. از دو 
ســه اردوی قبلــی می شــود فهمیــد کــه 
از همــه لحــاظ، کادر فنــی و بازیکنــان 
بــه هــم نزدیک شــده اند. آنهــا به خوبی 
توانســتند روی بازیکنــان تأثیر بگذارند 
و ایــن مســأله را بخصــوص مقابــل 
بلغارســتان دیدیــم. رونــد تیــم ملــی 
مثبت است و همین همه ما را امیدوار 
کــرده. الان اکثــر بچه هــا باتجربه انــد و 
جوان ترهــا هــم اضافــه شــده اند. جــام 
ملت های آسیا هم نزدیک ایران برگزار 
می شــود و تمام این مســائل امید ما را 
بیشــتر می کنــد. هــر چند نبایــد نادیده 
بگیریــم کــه ســایر تیم هــا هــم بــا انرژی 
کامــل می آینــد تــا عنوانــی بــه دســت 

بیاورنــد.
انتقادی که طی ماه های اخیر از 

تیم ملی و شخص امیر قلعه نویی 
انجام شده، تعداد بالای دستیاران 
او است. تو که سال ها در برایتون 
و بالاترین سطح فوتبال باشگاهی 
در جهان حضور داشتی و الان هم 

عضو باشگاه بزرگ فاینورد هستی، 
می توانی در این زمینه توضیح 

بدهی. مثلاً بگو که در برایتون چند 
مربی در کادر بودند؟

بحــث دســتیار را ســرمربی تعییــن 
می کنــد که چند مربی کنارش باشــند. 
نســبت بــه نیــازی کــه تیــم ملــی دارد، 
آقــای قلعه نویــی هم دســتیاران خود را 
انتخــاب کرده. نســبت به نــوع تمرین، 
کاراکتــر بــازی و مربیانی کــه داریم، هر 
کســی مســئولیتی را برداشته و در حال 
انجــام آن اســت. مربیــان تیــم ملــی، 
خودشــان می دانند که چه مســئولیتی 
دارنــد و بایــد در چــه زمینــه ای فعالیت 
کنند. در انگلیس هم تعداد مربیان ما 
زیاد بود. الان هم دی زربی در برایتون 
پنــج شــش دســتیار دارد. دوره گراهام 
پاتــر نیــز همینطــور بــود. معمــولاً چهار 
پنج دســتیار دارند، شــاید هم بیشــتر.

در فاینورد چطور؟
بــه جز ســرمربی، ســه تا کمــک داریم، 
دو تــا آنالیــزور و یک مربــی دروازه بانی. 
روی هــم هفــت نفر در کادرفنی حضور 

دارند.
پس تعدد دستیار در تیم ملی 

موضوع عجیب و غریبی نیست؟
وقتی تقســیم وظیفه می شود، هر 

کســی کار خــود را بــه بهتریــن 
شکل ممکن انجام می دهد 
و این اصلاً عجیب نیســت. 
بخصــوص در تیــم ملــی که 

زمــان زیــادی وجــود نــدارد تــا 
بازیکنــان و کادر بــا یکدیگــر هماهنگ 
ً در تیــم ملــی، یــک  شــوند. قطعــا
ســرمربی بــه همــکاران بیشــتری نیــاز 
دارد. یکــی بایــد بــا مهاجمــان کار کند، 
یکــی بــا خط دفــاع، یکی هم بــا گلرها. 
بعــد اینهــا بایــد بیاینــد و در تمرینــات 
گروهــی شــرکت کنند. همه مســائل را 
کــه کنــار هــم می گــذاری، می بینــی کــه 
بــه تعــداد مربی زیــادی احتیــاج داری. 
از نظــر مــن نکتــه عجیبــی نیســت کــه 

مــورد انتقــاد قــرار بگیرد.
در فاینورد انتظار این است که 

بیشتر از اینها بازی کنی. مثلاً گل 
می زنی اما بازی بعد در ترکیب 

اصلی نیستی. چرا این اتفاقات 
می افتد؟

البتــه فصــل را خــوب شــروع کــردم اما 
از یــک جــا بــه بعــد، ســرمربی تصمیــم 
گرفــت از بازیکنــان دیگــر اســتفاده 
کنــد. چــون روی دور بــرد هــم بودیــم، 
ترکیــب تغییــر نکــرد. هــر وقــت بــه 
زمیــن رفتــم نشــان دادم می توانــم بــه 

تیــم کمــک کنــم و مؤثــر باشــم. خودم 
تصمیــم گرفتــم بمانــم و ایــن فصل در 
لیــگ قهرمانان بازی کنم، ضمن اینکه 
در هلنــد هم شــانس قهرمانــی داریم.
الان پشیمان نیستی که در فاینورد 

ماندی؟
نه، به هیچ وجه. این تصمیمی بود که 
خــودم گرفتم. پیشــنهادهایی داشــتم 
کــه کــم نــه، خیلــی وسوســه کننده 
بودند. برای دوستان که توضیح دادم، 
خیلی های شــان گفتند چــرا در فاینورد 
مانــدی؟ بــازی در لیگ قهرمانــان اروپا 
امــا بــرای مــن خیلــی اهمیت داشــت. 
از طرفــی تیم مــان آنقــدر خــوب اســت 
که شــانس قهرمانی مجــدد در هلند را 
داریم. همه اینها دســت به دســت هم 

داد تــا در فاینــورد بمانــم.

می گویی پیشنهادهایت از کجاها 
بود؟

دو سه پیشنهاد از اروپا داشتم.
حالا که فصل نقل و انتقالات تمام 

شده و مدت هاست لیگ های 
اروپایی را تماشا می کنیم، ایرادی 
ندارد که کمی ریزتر در این مورد 

صحبت کنی.
از لیــگ فرانســه دو پیشــنهاد داشــتم. 
از همیــن هلنــد یکــی دو تیــم خیلــی 
جــدی بــا مــن حــرف زدنــد. پیشــنهاد 
وسوســه کننده امــا از لیــگ عربســتان 
بــود. پیشــنهادی که شــاید خیلی ها رد 

نمی کردنــد.
اسم تیم؟

اجــازه بدهیــد اســم را نگویــم اما تیمی 
کــه بتوانــد اینقــدر پــول پرداخــت کند، 

حتمــاً قدرتمنــد هم هســت.
چند برابر دستمزد فعلی ات در 

فاینورد به تو می دادند؟
ز  مبلــغ پیشــنهادی عربســتانی ها ا
ســه ســال حضــورم در فاینــورد بیشــتر 
می شــد امــا خــب نرفتــم و آن را رد 
کــردم. چــون در تمــام ایــن  ســال ها 
هیــچ وقــت مســائل مالــی برایم 

اهمیــت نداشــت. یعنــی تصمیمــی 
تنها به دلیل دریافتی بیشــتر، نگرفتم. 
خیلــی راجــع بــه این مســأله فکر کردم 
اما در آخر تصمیمم این بود که بمانم 
و در لیــگ قهرمانــان اروپــا بازی کنم.

البته با توجه به بازیکنانی که به 
لیگ عربستان آمده اند، سطح 

و کیفیت این مسابقات هم 
دست کمی از مسابقات 

اروپایی ندارد. حتی خبری 
منتشر شد مبنی بر اینکه 

احتمالاً تا دو سه سال آینده 
قهرمان عربستان در لیگ 

قهرمانان اروپا هم شرکت 
خواهد کرد.

الان لیــگ عربســتان 
بــه درجــه ای رســیده 
کــه همــه دنیــا بــه آن 
احتــرام می گذارنــد. 
وقتی تمام شــبکه های 
ورزشی 

مشــهور بازی هــای لیــگ عربســتان را 
زنــده پخش می کنند، یعنی همه دارند 
احتــرام می گذارنــد. در ایــن برهــه امــا 
تصمیــم گرفتم به عربســتان نــروم. به 
عقــب هم برگــردم دوباره ایــن تصمیم 
را می گیــرم. کارهایــی کــه در فوتبــال 
عربســتان انجــام شــده، واقعــاً جالــب 
اســت. بــه نظــر مــن اینطور نیســت که 
یــک مــدت ایــن کارهــا را انجــام بدهند 
و دیگــر نباشــند. ایــن کارهــا بلندمدت 

خواهــد بــود.
شاید میزبانی جام جهانی علت 

این فعالیت ها باشد.
الان درخواســت داده انــد تــا میزبــان 
جــام جهانــی باشــند. 2030 را امتحــان 
کردنــد تــا 2034 را قطعــی داشــته 
باشــند. مــن شــنیدم شانس شــان از 

بقیــه کشــورها بیشــتر اســت.
مهدی طارمی هم در نقل و 
انتقالات تابستانی از الهلال 

عربستان پیشنهادی هنگفت 
دریافت کرد اما جواب منفی 

داد. با او در این رابطه صحبتی 
نکرده ای؟

مــن بــا مهــدی مســتقیم حــرف نــزدم. 
مــا وقتــی هــم را می بینیــم خیلــی 
دربــاره فوتبــال صحبــت نمی کنیــم. 
تصمیم شــخصی مهــدی بود که به 
عربســتان نــرود. همانطــور کــه من 
چنیــن تصمیمــی گرفتــم. بــه نظر من 
تصمیم درســتی گرفــت. چون او خوب 

می دانــد دارد چــکار می کنــد.
آنقدر صحبت نمی کنی که حالا 

باید در مورد اولین گل ات در لیگ 
قهرمانان اروپا و مقابل سلتیک 

هم سؤال کنیم. تجربه گلزنی در 
این سطح چطور بود؟

مــن از بچگــی آرزو داشــتم کــه بــه ایــن 
ســطح برســم. در انگلیس گل زدم، در 
هلنــد همینطــور. در لیــگ کنفرانــس و 
همچنیــن لیگ اروپا هــم تجربه گلزنی 
داشــتم. فقــط مانــده بــود در لیــگ 
قهرمانــان اروپــا هم یک تیــک کنار نام 
مــن بخــورد. قشــنگ نبــود که ســال ها 
بعــد، وقتــی دربــاره رزومــه ام صحبــت 
می کنــم، جای گلزنی در لیگ قهرمانان 
خالــی باشــد. اتفاقاً در اولیــن بازی هم 
گل زدم. حــالا در تمــام تورنمنت ها گل 
زده ام به جز جام جهانی. امیدوارم این 

اتفــاق هــم رخ بدهد.
گل زدن به تو فاز بهتری می دهد یا 

گل ساختن؟
گل ســاختن برایــم جذاب تــر اســت. 
یــن  شــاید عجیــب باشــد امــا مــن ا

موضوع را بیشتر از گلزنی دوست دارم.
چرا؟

نــم. شــاید بــه خاطــر پســتی  نمی دا
اســت کــه در آن بــازی می کنــم. ولــی 
خــب در فوتبــال گل زدن بیشــتر بــه 

یــد. چشــم می آ
نگاه در ایران به گلزن بیشتر از 

پاسور است. در اروپا هم همین 
نگاه وجود دارد؟

همــه جــای دنیا بــه گلزن بیشــتر توجه 
می کننــد تا گل ســاز. ســاخت گل قطعاً 
ارزشــمند اســت اما متأســفانه در تمام 
دنیــا اینگونه جا افتاده که گلزن مهم تر 

از پاســور است.
برای فصل بعد چه برنامه ای 

داری؟
مــن یک ســال دیگــر با فاینــورد قرارداد 
دارم. بایــد فصــل را بــه پایــان ببریــم تــا 
ببینیــم چــه شــرایطی رقــم می خــورد. 
از الان نمی شــود قطعــی گفــت کــه 

می خواهــم چــکار کنــم.
اگر فاینورد بخواهد از فروش تو 

درآمدزایی کند، باید در زمستان 
شاهد انتقال تو به تیم جدیدی 

باشیم. همینطور است؟
بلــه امــا من یک ســال دیگر هم آپشــن 
دارم و اگر فعال شود باید ببینم اوضاع 
بــه چــه ســمتی مــی رود. چــون قــرارداد 

اولیــه مــن ســه به علاوه یــک بود.
کمی هم از زندگی در هلند بگو. 

حتماً خیلی راحتی که به پیشنهاد 
وسوسه انگیز تیم عربستانی 

جواب منفی دادی؟
دقیقــاً. هلند خانه دوم من اســت. این 
کشــور همیشــه بــه مــن حــس خــوب 
داده. خدا را شــکر کشــور خوبی را برای 
فوتبالــم انتخــاب کــردم. هــم از نظــر 
فوتبالــی و هــم شــخصی روزهای خوبی 

را اینجــا ســپری می کنــم.
هواداران لقبی برای تو درست 

نکرده اند؟
لقــب کــه نــه امــا رابطــه ام بــا آنهــا 
فوق العاده اســت. اتفاقاً یکی از دلایلی 
که مجابــم کرد بمانم، همین هواداران 
بودنــد. دل کنــدن از آنهــا واقعاً ســخت 

بــود.
یکی از بازیکنان فیکس تیم ملی 

ژاپن، هم تیمی تو در فاینورد است. 
برای او کری نمی خوانی؟

نــه خیلــی. تــا الان که کــری نخوانده ام 
امــا حــالا بایــد ببینــم تــا جــام ملت هــا 
یــد. نزدیک تــر کــه  چــه پیــش می آ
شــویم شــاید بــرای هــم رجــز بخوانیم 

امــا فعــلاً نــه.

امیر اسدی
روزنامه نگار
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